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píše se rok 2022 a s ním přišla i řada nových událostí, 
kterým musíme čelit. Covidová čísla se začala zaplať 
pánbůh snižovat, zatím poslední etapa omicronu 
docela rychle mizí, inflace se drží na dvoumístných 
číslech, na Ukrajině začíná válka a drahota posledních 
dnů nám dělá vítr v peněženkách. Jak s tím vším 
naložit, co nás v tomto roce ještě čeká a jak to všechno 
ovlivní naše životy? To jsou otázky, na které se hledá 
těžko odpověď, ale každopádně tyto události zasahují
i do života občanů na vesnici.

Na závěr vám přeji krásné jarní počasí, velikonoční 
pohodu u vás v rodinách a hojnost setkání na obecních 
akcích.

Petra Kočnarová, starostka

K nám do vesnice přichází jaro a s tím spojené 
velikonoční svátky. Počasí a teploty jsou v posledních 
dnech nadstandartní, které jsme nečekali, sucho
a úbytek vody v krajině přináší obavy nejen našim 
zemědělcům, ale doufejme, že deficit, který je nyní,  
nám brzy změní deštivé období. V naší obci jsme na 
jaře provedli nějaké drobné změny ve veřejném 
prostranství, pokáceli pár stromů a hlavně naplánovali 
změnu na lesním  pozemku u cyklostezky, kde právě 
probíhá nová výsadba stromů. Investice letošního roku 
bude trošku při zemi, dotáhneme rozdělané projekty
a nepředpokládám, že bychom rozjeli nějakou další 
větší investiční akci, z důvodu pozdního schválení 
státního rozpočtu. Veřejně prospěšné práce, které 
čerpáme každoročně již na začátku března, se nám také 
minimálně o měsíc opozdí a tak se práce na obci se 
budou muset zúžit do dvou pracovních míst a budeme 
možná muset povolat brigádníky na větší akce, aby 
nám pomohli. Vyhlídky teda nic moc, ale věřím,
že i tuto situaci zvládneme a postupně snad získáme 
pracovníky z Úřadu práce na úklid veřejného 
prostranství. Nechci si stěžovat na současnou situaci, 
budeme doufat, že se situace změní k lepšímu. Čekají 
nás velikonoční svátky a svátky jara se slunečným 
počasím, užijme si tento start po zimě a doufejme,
že se postupně vrátí život na vesnici do starých kolejí.
Moc bych si to přála!

Milí občané,
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INFO Z OBCE

POMOC UKRAJINĚ

Charita Hranice vyhlásila materiální sbírku na pomoc Ukrajině, naše obec se připojila s pomocí  tím, že můžete věcné dary nosit na obecní 
úřad, následně převezeme do Hranic. Dále jsme na zastupitelstvu obce schválili finanční dar nadaci Člověk v tísni částkou 50 000 Kč
a vyvěsili vlajku Ukrajiny na podporu této země proti zabíjení nevinných lidí. 

LÍPOVÁ ALEJ U SOKOLOVNY

Vlivem silných větrů, které se v poslední 
době u nás vyskytují, došlo ke zlomení 
jedné lípy u sokolovny, která poničila zatím 
jen elektrické vedení. Říkám zatím, protože 
se mohlo stát cokoliv… Ihned jsme reago-
vali a nechali posoudit stav stromů odbor-
ným posudkem Agentury krajiny a přírody 
Olomouc. V něm se píše, že bychom měli 
postupně provést obnovu, ale nejprve by 
bylo vhodné provést odborný řez na 

koruně stromů v aleji u zastávky, proto 
chceme nechat vypracovat projekt
a následně požádat o dotaci. Co ale bude 
nutné pokácet je celá řada stromů
u Cifrové zahrady, s provedením náhradní 
výsadby, tyto práce budou také součástí 
projektu a požádání o dotace. 

Asi jste si všimli, že lípa u parkoviště
u sokolovny byla pokácena a to z důvodu 
velmi špatného stavu kořenového systé-

mu, který byl vlivem vybudování parkoviš-
tě poškozen a lípa začala chřadnout. Dále 
byl pokácen habr v parku, který byl také 
suchý. Stromy jsou tady pro nás, aby nám 
čistily vzduch a obohacovaly nám krajinu, 
ale pokud je nutností provést odborný řez 
nebo pokácet některé již staré stromy, 
které můžou ublížit obyvatelům,  nebo 
poničit majetek, je potřeba se tímto 
zabývat, ikdyž se to někomu nebude líbit.

VÍCEÚČELOVÉ CENTRUM + BYTY

V minulém čísle zpravodaje jsem vás 
informovala, že byly zahájeny stavební 
práce na tomto centru, na které jsme 
získali dotaci. Čas pokročil a v současné 
době jsou hotovy finální omítky, začínají se 
obkládat sociálky, proběhne pokládka 
podlah, malování a následná instalace 
vnitřního vybavení. Ještě nám zbývá 
provést hlavní vstup ze severní části 

objektu do dvorního traktu a sociálky se 
šatnou pro naše zaměstnance. Na tuto 
etapu volně navázala etapa obchodu,
v pořadí již pátá na tomto objektu, jehož 
součástí je rekonstrukce skladu, zvětšení 
prostoru prodejní plochy, zateplení 
obvodového pláště, výměna oken a dveří
a další drobné úpravy. Výběrové řízení bylo 
zastupitelstvem schváleno na zasedání

v březnu s nejnižší podanou nabídkou 1,6 
mil. bez DPH. Podali jsme dotaci na 
Olomoucký kraj na tuto etapu, která by 
měla být vyhodnocena na konci dubna. 
Doufejme, že k nám Olomoucký kraj bude 
přívětivý a pomůže nám dofinancovat tuto 
akci do zdárného konce.

HRUBÁ STAVBA – BYTY 

Také jsem vás informovala, že jsme zahájili 
výstavbu posledních dvou bytů, ale zatím 
jen v hrubé stavbě včetně střechy, která 
byla nutná z důvodu zateplení a rekon-
strukce spodní části budovy. Rozhodli jsme 

se ke konci roku zafinancovat tuto stavbu
z rozpočtu obce ve výši 4 mil. a úvěrů ve 
výši 2 mil. Kč. Je potřeba říct, že vzhledem
k dnešní situaci na trhu, neúměrnému 
navyšování cen stavebních materiálu jsme 

se rozhodli dobře a ušetřili finance naší 
pokladně. Pokud budou vypsány dotace na 
byty, ihned podáme žádost, abychom 
mohli vnitřní prostory dostavět a následně 
pronajmout dalším zájemcům.

VODNÍ NÁDRŽ VERSUS SUCHÝ POLDR

V říjnu loňského roku nám byla přestavena 
nejoptimálnější varianta protipovodňové 
ochrany na řece Bečvě a sice boční vodní 
nádrž, která byla vyhodnocena na základě 
multikriteriální analýzy a prováděla se 
bezmála dva roky. S touto variantou jsme 
nesouhlasili a také jsme přijali na zastupi-
telstvu nesouhlasné stanovisko s touto 
variantou. V prosinci loňského roku jsme 
byli pozváni RNDr. Jitkou Seitlovou na 
setkání, které  se uskutečnilo na Univerzitě 

Palackého v Olomouci, k tématu protipo-
vodňové ochrany na Bečvě. Zde jsme se 
dozvěděli, jak by naše okolí ovlivnila vodní 
nádrž a co všechno by mohla způsobit. Více 
informaci naleznate na tomto odkaze: 
https://www.youtube.com/watch?v=Zj
Vg0UZzQ9c

V únoru letošního roku jsme byli pozváni 
na další setkání se zástupci Povodí Moravy, 
které se uskutečnilo v obci Špičky. Bylo 
nám odprezentováno, že nynější vláda 

bude podporovat vodní nádrže pouze na 
pitnou vodu, tudíž protipovodňová 
ochrana se na řece Bečvě mění z původní 
vodní boční nádrže na boční suchou nádrž. 
Tato varianta bude předložena do konce 
června vládě ke schválení. Zatím není 
známo, kde přesně bude stát hráz, a jak 
bude vysoká. Veškeré informace vám 
budeme předávat v dalších číslech 
zpravodaje nebo na schůzích zastupitel-
stva.
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NOVÁ VÝSADBA U CYKLOSTEZKY

Určitě jste se všimli, že naši zaměstnanci 
obce přes zimní období pokáceli stromy 
podél cyklostezky směrem na Ústí. Tento 
lesní pozemek si už delší dobu žádal 
obnovu. Stromy, vesměs vrby, jsme 

poskytli firmě Maršálek, která celý prostor 
uklidila a dřevní hmota čeká, až se z ní 
zpracuje štěpka, pozemek byl zrekultivo-
ván firmou Kopča lesy a následně je osázen 
novou výsadbou. Na tyto práce získáme 

dotaci od Olomouckého kraje. Ještě bude 
provedena oplocenka a následná péče
o novou výsadbu obecními pracovníky 
podobu několika let.

ODPADY V NAŠÍ OBCI

V minulých číslech zpravodaje jsem vás 
informovala o novém zákonu o odpadech, 
množství na osobu a následných poplat-
cích, které se nám budou pořád zvyšovat. 
Také si dělám sama pro sebe monitoring 
odpadových nádob u vašich obydlí. 
Upřímně nejsem moc nadšená z toho, že
u některých vašich popelnic trčí odpady, 
které tam nepatří, jsou to např. plasty, 

láhve, igelity, sláma, klestí apod. Všechny 
tyto komodity mají své místo, a vše lze 
vytřídit. Uváděla jsem příklad naší 
domácnosti, hodně z vás se mě ptalo, jestli 
to myslím vážně. Odpovídám ANO, 
musíme odpady vytřídit, jinak nás čekají 
šílené poplatky za uložení odpadu na 
skládce. Z dat a informací z firmy Ekoltes 
jsme za I. čtvrtletí tohoto roku snížili odpad 

oproti prvnímu čtvrtletí loňského roku
o 5,84 t, což je dobrá zpráva a mohli by jsme 
si dát za cíl na druhé čtvrtletí snížit ještě víc, 
co vy na to? Zkusme to, šetřeme naše 
peněženky.

Více se třídění odpadů věnujeme na 
poslední dvoustraně.

SKLÁDKA BIOODPADU 

Oznamujeme občanům, že skládka Biodpadu v místním Skalagru je otevřena od 2. 4. v době od 15-17 h, každou sobotu. Opět žádáme 
občany, aby ukládali do silážní jámy pouze travní hmotu, listí, plevel ze zahrádek, větve a klestí za býčarnu. Je nutné tato pravidla dodržo-
vat!

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA

V lednu proběhla již tradičně Tříkrálová sbírka. Finanční částka byla rekordní a vybralo se 26 690 Kč. Všem dárcům patří velké poděkování, 
tak jako i třem skupinám, které obětavě chodily po obci s pokladničkami. 

PODĚKOVÁNÍ NAŠÍ JEDNOTCE HASIČŮ 

Chtěla bych tímto moc poděkovat mladým hasičům pod vedením starosty Petra Černocha a Kamila Vojtoviče za zahájení úklidu v okolí 
naší vesnice. Těší mě, že mladí hasiči mají zájem o to, aby okolí naší vesnice vypadalo po zimním období hezky a záleží jim na životním 
prostředí. 

ź 10/6-2021 – Systém náležité péče na rok 
2022 dle předloženého návrhu

ź 9/6-2021 – Odepsání  nedobytných 
pohledávek za rok 2018 dle předlože-

ného návrhu

b) V souladu s ust. § 6 odst. 5 písm. b) 
stavebního zákona Pokyny pro zpraco-

ź 2/6-2021 – Návrh rozpočtu obce Skalička 
na rok 2022 dle předloženého návrhu

ź 3/6-2021 – Návrh střednědobého 
výhledu obce Skalička na rok 2023/2024 
dle předloženého návrhu

ź 7/6-2021 – Návrh rozpočtu sociálního 
fondu obce Skalička na rok 2022 dle před-
loženého návrhu

ź 8/6-2021 – Kalkulace stočného na rok 
2022 dle předloženého návrhu + cena 
stočného

ź 5/6-2021 – Návrh střednědobého 
výhledu ZŠ a MŠ Skalička na rok 
2022–2024 dle předloženého návrhu

ź 6/6-2021 – Návrh rozpočtu Fondu 
rozvoje a obnovy kanalizace a ČOV na rok 
2022 dle předloženého návrhu

a) V souladu s ustanovením § 55 odst. 1 
stavebního zákona a § 47 odst. 5 staveb-
ního zákona Zprávu o uplatňování Územ-
ního plánu obce Skalička v uplynulém 
období 2017-2021ź 4/6-2021 – Návrh rozpočtu ZŠ a MŠ 

Skalička na rok 2022 dle předloženého 
návrhu

ź 11/6-2021 – Vyřazení nedobytných 
pohledávek za roky 2014, 2015, 2016 ve 
výši 16 902,- Kč

ź 12/6-2021 

Přijatá usnesení ze schůze Zastupitelstva 
obce Skalička konané dne 16. 12. 2021
v 18.00 hod. v salonku hospůdky u Bagarů.

ZO SCHVÁLILO:

ź 1/6-2021 – program jednání

USNESENÍ ZE SCHŮZE ZASTUPITELSTVA OBCE SKALIČKA
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• podáním žádosti o pořízení Změny č. 1 
Územního plánu Skalička MěÚ Hranice

ZO SCHVÁLILO:

ź 5/1-2022 – Odpisový plán ZŠ a MŠ 
Skalička dle předloženého návrhu

vání návrhu změny Územního plánu 
Skalička, které jsou obsahem Zprávy
o uplatňování Územního plánu Skalička
v uplynulém období 2017-2021

c) V souladu s ustanovením § 6 odst. 6 písm 
b) stavebního zákona, žádost obce
o pořizování Změny č. 1 Územního plánu 
Skalička úřadem územního plánování 
MěÚ Hranice

d) V souladu s ust. § 6 odst. 5 písm a) staveb-
ního zákona o pořízení změny Územního 
plánu Skalička a to zkráceným postupem 
dle § 55 odst. 1 stavebního zákona

ź 14/6-2021 – prodloužení nájemní 
smlouvy obecního bytu manželům 
Vinklárkovým, Skalička č. 34, do roku 
2026

ź 4/1-2022 – Smlouvu o dílo s firmou 
ARRO, spol. s r.o. Hranice na akci Víceúče-
lový objekt ve Skaličce – V. etapa
s celkovou cenou 1 678 272,63 Kč  bez 
DPH. Akce rozdělena na dva objekty SO01 
Pol 1 ve výši 1 147 360,25 Kč  bez DPH
a SO01 Pol 2 ve výši 495 912,38 Kč bez 
DPH +  00 01 Náklady ve výši 35 000 Kč 
bez DPH.

• k podpisu nájemních smluv

ź 13/6-2021 – pronájem nebytových 
prostor (smíšené zboží + sklady) , Skalička 
č. 2, cena 1000 Kč/měsíc vč. DPH od 1. 1. 
2022

ź 15/6-2021 – Finanční dar Charitě Hranice 
ve výši 10 000 Kč

ź 16/6-2021 – Finanční dar Mobilnímu 
Hospici Strom života Nový Jíčín ve výši
10 000 Kč

ź 17/6-2021 – přistoupení obce Skalička do 
Sdružení místních samospráv ČR na 
základě § 46 a § 84 odst. 2 písm e zákona 
o obcích č. 128/2000 Sb., ve znění pozděj-
ších předpisů a čl. 3 Stanov Sdružení 
místních samospráv ČR

ź 18/6-2021 –  Mimořádný č lenský 
příspěvek Mikroregionu Hranicko ve výši 

20 000 Kč

ZO POVĚŘUJE STAROSTKU:

Přijatá usnesení ze schůze Zastupitelstva 
obce Skalička konané dne 15. 3. 2022
v 18.00 hod. v salonku hospůdky u Bagarů.

ź 19/6-2021 – poplatek za likvidaci komu-
nálního odpadu pro právnické osoby ve 
výši 1500 Kč/rok bez DPH, s účinností od 
1. 1. 2022

• k vyplnění příslušné přihlášky a její 
zaslání spolu s usnesením na adresu sídla 
SMS ČR ve lhůtě do jednoho týdne

• k podpisu Smlouvy o dílo s firmou Ekol-
tes, a.s. Hranice na zajištění svozu komu-
nálního , tříděného, objemného a nebez-
pečného odpadu

ZO POVĚŘUJE MÍSTOSTAROSTU:

ź 1/1-2022 – program jednání

ź 2/1-2022 – Finanční příspěvek na pomoc 
Ukrajině ve výši 50 000 Kč, který bude 
poskytnut organizaci Člověk v tísni

ź 3/1-2022 – výsledky výběrového řízení na 
akci – Víceúčelový objekt ve Skaličce
– V. etapa, nejnižší podaná nabídka firmy 
ARRO, spol. s.r.o. ve výši 1 678 272,63 Kč 

bez DPH

ź 7/1-2022 – Darovací smlouvu mezi Obcí 
Skalička a DVM Skalička, p.o. dle předlo-
ženého návrhu

ź 6/1-2022 – Finanční dar ve výši 180 000 
Kč Domovu Větrný mlýb Skalička, p.o.

ź 8/1-2022 – Členský příspěvek MAS 
Hranicko ve výši 5 220 Kč

ź odborné stanovisko  AOPK ČR, oddělení 
péče o přírodu a krajinu Olomouc ke 
stavu stromů u sokolovny a u P. Marie na 
horním konci obce

ź informaci starostky ohledně změny proti-
povodňové ochrany na řece Bečvě a sice 
na  variantu V3 – boční suchý poldr, která 
vyplynula z jednání s Povodím Moravy, 
s.p. dne 17.2.2022 ve Špičkách

ź technickou změnu rozpočtu na rok 2022 
dle předloženého návrhu

ZO VZALO NA VĚDOMÍ:

ź rozpočtové opatření  č .  12/2021,
1, 2/2022

STATISTIKA OBCE ZA ROK 2021

Obec Skalička měla k 1. 1. 2021 přihlášených k trvalému pobytu 
celkem 662 obyvatel, z toho v Domově Větrný mlýn Skalička bylo 
přihlášeno 70 klientek.

V tomto roce se narodilo 6 nových občánků: Tobiáš Laš, Jakub 
Přikryl, Karolína Rolincová, Zuzana Krasňáková, Helena Škutová, 
Jan Hložek.  Našim novým občánkům přejeme šťastný a spokoje-
ný život.

Život bohužel přináší i smutné události a my spoluobčané jsme 
se v roce 2021 rozloučili s našimi občany: Petr Orava, Jiří 
Mikšánek, Ivo Pitron, Věra Urbánková (Domov Větrný mlýn)

Bylo uzavřeno 1 manželství. 

K 31. 12. 2021 měla Skalička 670 obyvatel.

V roce 2021 se odstěhovalo 12 občanů a přistěhovalo se 18 
občanů.

VÝZNAMNÉ JUBILEUM 

a do dalších let přejeme

Jozef Pollák,

V první polovině letošního roku slaví
významné životní jubileum tito občané:

Martina Lipková,
Zdeňka Táborská,

a Jaromír Honeš.

Josef Červek,

Pavlína Vozáková,

Ivo Šrámek,
Vlastimil Adámek,

Anna Vávrová

pevné zdraví,
osobní štěstí
a životní optimismus.

Všem blahopřejeme
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ZA KULTUROU DO SKALIČKY

Lenka Šrámková, Kulturní komise

V sobotu 19. února opět vyvedli hasiči medvěda v tradičním 
masopustním průvodu. A tak při melodiích přítomné kapely mohli 
vytočit v kole každou paní domu a pořádně se najíst a napít před 
dlouhým postním obdobím.

Zdravím čtenáře Zpravodaje v tomto krásném jarním čase. I když 
už se teď zdá covidová situace lepší, přesto ještě hodně ovlivnila 
kulturní život v naší obci v zimním období. Tradiční plesy a končiny 
opět neproběhly. Měli jsme možnost uskutečnit aspoň dvě před-
nášky v hospodě – první byla přednáška manželů Márových
o Kanadě a USA, druhá o geologických poměrech v oblasti Teplic 
n. B., kde se hodně mluvilo i o plánované vodní nádrži a jejím vlivu 
na naše životní prostředí a přijeli nám ji odprezentovat odborníci
– RNDr. Jitka Novotná z České geologické služby Brno, Miroslav 
Dvorský z Českého svazu ochránců přírody Val. Meziříčí a Barbora 
Šimečková ze Správy jeskyní ČR z Teplic n. Bečvou. 

Den matek letos oslavíme velkolepě. Objednali jsme pro maminky 
divadlo a chtěli bychom ho zrealizovat v přední části parku (za 
příznivého počasí) a to v neděli 15. května v odpoledních hodi-
nách. Vše se včas dozvíte z pozvánek. 

Teď musíme dohnat naše kulturní zážitky a začít trochu žít.
A máme velké plány. V sobotu 9. dubna k nám přijede po třech 
letech pan vinař tentokrát z vinařstí Pod starýma horama z Boršic, 
aby nám dal okoštovat dvanáct druhů skvělých vín vlastní výroby.
K tomu nám zahraje cimbálovka a přijede i lidový vypravěč. 

Nebude chybět ani raut s uzenou kýtou, řízečky, saláty apod. 
Pokud jste si nestihli zakoupit vstupenky na košt (od 17 hod), 
přijďte si aspoň večer od půl osmé posedět u vínečka a cimbálovky 
pana Marečka.

V sobotu 30. dubna proběhne opět Pálení čarodějnic s progra-
mem. Doufejme, že nám vyjde pěkné počasí a sejde se velké 
množství malých i velkých čarodějnic i čarodějů, abychom si to 
mohli pořádně užít.

Kácení máje letos proběhne 28. května na výletišti ve Skaličce za 
spolupráce s TJ Sokol a SDH Skalička. Zahraje kapela Magic Melody 
a snad se můžeme těšit i na nějaké to překvapení večera. Poslední 
akcí, která se uskuteční do prázdnin je Pohádkový les pro děti, 
který je naplánován na poslední sobotu v červnu (25. 6.) a bude 
probíhat za pěkného počasí v parku. 

Přeji vám hezké Velikonoce a budeme se těšit na shledání s vámi!

POPLATKY

Poplatek ze psů 100,- Kč za 1 psa,

Stočné je pro občany stanoveno paušálně a to 36 m³ za osobu
a rok, cena za 1 m³ je 24,- Kč vč. DPH.

Upozorňujeme občany na skutečnost, že níže uvedené poplatky je 
možné uhradit v hotovosti do pokladny v kanceláři obecního úřadu 
nebo bezhotovostní platbou na číslo účtu:  4142454399/0800, do 
variabilního symbolu uveďte vaše číslo popisné, nebo do zprávy 
pro příjemce vaše příjmení.

Stočné 24,- Kč (vč. DPH) za 1 auto  za rok 

 150,- Kč za každého dalšího psa

Poplatek ze psů, stočné a pronájem pozemků jsou splatné do 
konce měsíce května 2022.

VÝŠE JEDNOTLIVÝCH POPLATKŮ

Placení poplatků – stočné, poplatek ze psů, pronájem pozemků, 
odvoz komunálního odpadu.

Pokud student předloží při platbě potvrzení o studiu a o ubytování, 
má úlevu na poplatku za odvoz KO ve výši 25% (platí jenom 
427,50,- Kč). Stočné platí studen ve výši 50%, tj. 432,- Kč. 

Odvoz komunálního odpadu 570,- Kč/osobu

Poplatek za odvoz komunálního odpadu je splatný do konce 
července 2022.

Stočné  864,- Kč (vč. DPH)  za osobu a rok

KRASLICOVNÍK

Vaše Kulturní komise

Blíží se Velikonoce – svátky jara a abychom je přivítali velkole-
pě, nazdobily jsme před Obecním úřadem strom a vznikl tak 
první skaličský kraslicovník. Pokud budete chtít, můžete si 
doma vyrobit na tento kraslicovník kraslice (jakékoli velikosti, 
materiály, barvy..) a přidat na strom. Také jsme se rozhodli 
oživit stromy v parku a vyzdobit je barevnými stuhami a pruhy 
látek, tak i tam můžete přispět a pokračovat v dozdobování
v podobném duchu. Budeme moc rádi, když v parku nebo na 
kraslicovníku budou přibývat i vaše díla.
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Válka na Ukrajině zasáhla asi všechny 
kolem nás. My jsme to samozřejmě citlivě 
probírali i u nás ve školce, protože jsou děti 
zvídavé, vyptávaly a zajímaly se, co se 
vlastně děje. Slýchaly a viděly v televizi 
spoustu informací, a tak měly potřebu,
o tom, co vidí a slyší kolem sebe, mluvit. Do 
školky s námi již druhým rokem chodí 
chlapeček, který pochází u Ukrajiny. Takže 
se nás tato nemilá událost dotkla tak nějak 
blíž. Chtěli jsme také alespoň trošku 
pomoct. Rodiče Marečka se chystali
s pomocí na Ukrajinu a tak uspořádali 
sbírku a i my se stali její součástí. Zjistili 
jsme, které věci jsou potřeba a oslovili 
rodiče (potraviny, teplé oblečení, hygienic-
ké potřeby, deky, spacáky...). Je až neuvěři-
telné kolik se toho za dva dny sešlo.

Moc děkujeme všem, kteří se do sbírky 
zapojili, jste neskuteční. Vše jsme převezli, 
díky panu Andrysovi, do Hustopeč paní
a panu Mojsuk - rodičům Marečka, který
s námi chodí do školky. Další cestu můžete 
vidět na fotkách a také přikládáme dopis, 
který nám poslala paní Mojsuk.

P.S. ze začátku zahájení sbírky měli jsme
v plánu dovést pomoct přímo na hranici
s Ukrajinou, ale v úterý už jsme měli 
informace že na přechodech s Ukrajinou 
lidi mají dostatek potravin a teplých věcí, že 
tam jezdí každý den humanitární pomoc
a jsou rozložené stánky kde lidi dostávají 
péči. A že na hranicích jsou hromady věcí, 
pytlů které málokdo vezme. My jsme měli 
ve sbírce nejvíc dětské výživy různých 
druhů, dětských plínek, hygien. potřeb pro 
maminky a děti, dětského oblečení, a proto 
jsme rádi, že tohle se dostalo přímo pro děti 
s maminkama a nestojí někde v hromadách 
krabic na hranicích.

V úterý 1. března v Hustopečích n. B. 
proběhla humanitární sbírka pomoci 
Ukrajině. Vybralo se opravdu velké 
množství zhruba 15 m³ teplého oblečení, 

potravin, hygienických potřeb, spacáků, 
karimatek, matraček, peřin a polštářů.
V pátek 4. března plně naložena dodávka 
vyrazila do SK-Ukr. hranice “Vyšne 
Německé “, kde se všechno přehodilo do 
dvou dodávek a dovezla se pomoc
do města Uzhorod pro sanatorium 
“Malyatko” a klášter “Chvály Bohorodice”, 
kde teď přebývá 300 dětí s maminkami 
(různých věkových kategorií), kteří byli 
ev a ku ov á n i  z  Ky j ev a  a  C h a r kov a . 
Karimatky, spacáky a oblečení pro dospělé 
bylo poskytnuto pro 128 brigádu zakarpat-
ských vojáků, kteří příští den odjížděli do 
Kyjeva. Srdečně děkujeme Základní
a mateřské škole Skalička, všem rodičům
s dětmi, paní ředitelce a všem pedagogům, 
všem kdo organizoval, odvážel a pomáhal
s tříděním věcí a potravin, hodně nám to 
pomohlo, když jsme 2 dny ještě třídili

a skládali věci (sbírky se zúčastnili taky 
ještě 2 obce). Děkujeme za obrovskou 
solidaritu s Ukrajinou. Věříme a modlíme 
se, že Ukrajina zvítězí. Sláva Ukrajině! 
Hrdinům sláva! 

I my, malí ve školce, umíme být citliví
a vnímaví. Učí nás to hlavně naši rodiče a za 
to jim moc a moc děkujeme.

ZPRÁVIČKY ZE ŠKOLKY

POMÁHÁME

UŽ PO TŘETÍ BEZ KARNEVALU

Doufejme, že letos naposledy! A příští rok se 
snad sejdeme všichni jako kdysi dřív u dětské 
merendy v naší sokolovně. Protože jsme 
nechtěli děti o karneval opět připravit, uspořá-
dali jsme karneval a dokonce i v sokolovně! Ale 
bohužel jen pro nás, pro školku, bez diváků.
I tak jsme si to parádně užili. Sál jsme si dopře-
du načančali, maminky nám napekly dobroty 
(moc děkujeme), takže byl i bufet. A samozřej-
mě jsme tancovali, soutěžili, blbli... Na závěr 
jako u správného karnevalu nechyběla tombo-
la, tentokrát každý los vyhrával! Myslíme si, že 
byly všechny děti spokojené a šťastné, a o tom 
to je. No a příští rok se budeme těšit na vás 
všechny, co mají rádi karnevalové období, snad 
nám to už nic nepřekazí.

Za celý kolektiv MŠ přejeme všem krásné Velikonoční svátky.
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Vážení rodiče předškoláků, děkujeme Vám, že máte zájem přihlásit 
Vaše dítě do naší školy ve Skaličce. Zápis do ZŠ proběhne 7. dubna 
od 14 do 18 hodin v budově ZŠ a MŠ Skalička.

S sebou: občanský průkaz a rodný list dítěte 

O zápise do MŠ se určitě všichni včas dozvíte. Na obchodě i v budově 
školy budou viset plakáty, nebo na web stránkách naší školy a školky.

Na všechny nové děti i rodiče se budeme moc těšit.

ZÁPIS DO 1. TŘÍDY

Pod nohama bílo a nad hlavou modro. Co 
víc si může školák ze Skaličky v březnu přát. 
Tím spíš, když se právě nachází na lyžař-
ském zájezdě.  

Sportovní vyžití vyvrcholilo školními 
závody a po jarních prázdninách i předává-
ním medailí. Sláva vítězům, čest zúčastně-
ným a poděkování všem za hladký
a bezpečný průběh i skluz.

Covidové vlny se konečně jakžtakž 
uklidnily, a tak jsme po roční pauze měli 
příležitost otestovat svah v Mezivodí
a hlavně naše pohybové dovednosti. Pár 
desítek lyžařů a hrstka snowboardistů na 
kopci v Beskydech. A byl z toho kopec 
legrace a radosti. U některých z prvního 
zaplužení v životě, u jiných z premiéry na 
vleku bez pádu, další si třeba poprvé 
vyzkoušeli řezané oblouky. Vše podpořené 
pohodlným ubytováním a skvělou kuchyní 
v areálu střediska Retaso na Horní Bečvě.

ZPRÁVIČKY ZE ŠKOLY

LYŽOVAČKA SE ŠKOLÁKŮM VYDAŘILA NA JEDNIČKU (MOŽNÁ I S HVĚZDIČKOU)
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ZŠ a MŠ Skalička informuje, že od
29. března bude až do odvolání uzavřena 
školní zahrada z důvodu rekonstrukce. 
Žádáme tímto občany a především děti, 
aby nevstupovali za zákazovou pásku dělící 
vstup do budovy školy a staveniště.

V červenci 2020 se naší škole podařilo 
získat finanční prostředky ze Státního 
fondu životního prostředí na přestavbu 
školní zahrady. Cílem této akce je vybudo-
vání nové přírodní zahrady a nárůst časové 
dotace ve využívání zahrady jak školkou, 

tak školou. Do konce června nás čeká hlavní 
realizační fáze projektu, při které dojde
k terénním úpravám, výsadbě rostlin
a instalaci nových herních, výukových
i skladovacích prvků. O dalším průběhu 
budeme informovat. 

ŠKOLNÍ ZAHRADA SE MĚNÍ

ZE ŽIVOTA FARNOSTI

první čtvrtina roku 2022 nám přinesla nejdříve naději, že se po 
dvou letech obav z nemoci Covid-19 pomaličku vrátíme do doby 

„předkovidové“. Zatím přišla nová ještě těžší výzva skrze invazi 
vojáků Ruské federace na Ukrajinu a s ní související vlnu uprchlíků, 
kteří hledají bezpečí i v naší zemi. Mnoho gest pomoci je navenek 
neviditelných, věříme, že modlitba je nejmocnější, stejně vyhlíží-

me den, který oznámí, že na Ukrajině se přestalo střílet a bombar-
dovat.

Na památku proběhlých misií jsme umístili na misijní kříž novou 
číslovku „2022“, v Kelči nadto vznikla dřevěná upomínková 
plastika, která vyjadřuje Svaté přijímání: Na obrázku můžete 
kromě otce Marka Dundy vidět dřevěné srdce, které pozdvihují 
ruce s dlouhými širokými rukávy. Ty mají vyjadřovat ruce kněze
v ornátu – zároveň se rukávy stávají plachtou lodičky, která tvoří 
základnu – jako je církev základnou kněze, který pak může ve mši 
svaté pozdvihovat v podobě hostie Tělo Kristovo. Kéž je tato 
podoba misijního srdce povzbuzením a inspirací nejen obyvatel 
nové zástavby na ulici Bystřická z Kelče směrem na Svatý Hostýn. 

V takové napjaté situaci přijeli do naší farnosti misionáři vedení 
otcem Markem Dundou a s kazatelem jáhnem Vladislavem 
Kincem. Děkuji všem, kdo jejich slova přijali a vyposlechli, kdo 
využili příležitost přijít se pomodlit do lesní kaple ve Skaličce, 
děkuji za její pravidelné otvírání a také možnost setkání školáků
s misionáři. Jsem rád, že i ze Skaličky někteří zajeli do farního 
kostela nebo kostela svaté Kateřiny v Kelči, kde probíhaly ranní
a odpolední dětské mše svaté. Misionáři odjížděli s tím, že naše 
farnost má potenciál, který využije, když najde větší otevřenost
a vyrostou v ní nová duchovní povolání. Za ty se modlíme přede-
vším ve čtvrtky při adoracích v Kelči od 16 hodin.

Vážení občané Skaličky, milí farníci,

Požehnané dny postní a velikonoční a radost z Boha přeje o. Jan 
Bleša, farář

SDH SKALIČKA

5. února jsme začali plánovat vodění 
medvěda, proběhla schůze, kde každý 
dostal svůj úkol, aby toho nebylo moc na 
jednoho člověka.

12. února se starosta SDH Skalička Petr 
Černoch spolu s velitelem Jaromírem 
Honešem zúčastnili výroční schůze okrsku 

Vážení občané, máme za sebou první tři 
měsíce roku 2022, troufnu si říct, že se toho 
během této krátké doby událo u SDH 
Skalička hodně.

Pandemická situace nám konečně dovolila 
uspořádat výroční schůzi, která se konala 
22. ledna v salonku u Bagarů, děkuji všem 
za účast.

David Kristek a kolektiv ZŠ
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Přejeme Vám krásné jarní dny a těšíme se
u dalšího čísla.

v Horních Těšicích.

Po dvou letech se k nám na vesnici vrátilo 
tradiční vodění medvěda, které se konalo 

v sobotu 19. února. Zhruba 25 masek,
v čele s medvědem a muzikanty, to zdárně 
vydrželo až do konce, na posezení do 
hospody, kde je čekala odměna v podobě 
smaženice. Jsme rádi, že se do průvodu 
masek zapojily i mladší ročníky, doufáme, 

že s nimi můžeme počítat i do dalších let. 

Zároveň moc děkujeme spoluobčanům za 
přízeň a štědrost.

Klára Jandová, SDH Skalička

Ve čtvrtek 17. února zasahovalo 5 členů 
naší jednotky u odstranění spadlého 
stromu v obci Skalička. 

TJ SOKOL SKALIČKA

FOTBAL

Každopádně i my jsme získali tři velice 
cenné posily: Kalous Radim, Veselka Václav 
a Žerávek Miroslav.   

Příprava začala soustředěním (3.–6. 
března), tentokrát na Rusavě. Skvělé bylo 
to, že se nás sešlo hodně a tudíž mohla být 
příprava velmi intenzivní. Z pozice trenéra 
jsem byl s přístupem našich chlapců velmi 
spokojen. Kromě tréninku fotbalových 
kvalit jsme také utužovali hráčské vztahy. 
Co bohužel musíme konstatovat je to, že 
pro příští soustředění si budeme muset 
vybrat jinou lokalitu, neboť jsme s přístu-
pem majitelů nebyli spokojeni.

Jarní část sezóny začíná 26. března 15:00, 
kdy budeme hostit vedoucí mužstvo OP - TJ 

Sokol Domaželice. Máme jim určitě co 
vracet, je to soupeř, se kterým jsme bojova-
li v posledním kole podzimní částí a osobně 
musím říci, že jsme tomuto suverénovi 
soutěže nedali výhru zdarma. Budu velice 
rád, když budete chodit na sobotní zápasy 
na hřiště a fandit našemu týmu.

pomalu nám končí zimní přestávka
a přichází na řadu jarní část Okresního 
přeboru Přerov. Po třech měsících odpo-
činku jsme se rozhodli vrátit k tréninkům. 
Během přípravy jsme odehráli také dva 
přátelské zápasy.

Vážení přátelé, čtenáři Zpravodaje, 
fandové kopané ve Skaličce,

Během přípravy jsme odehráli také dva 
přátelské zápasy. První utkání jsme odehrá-
li na hřišti ve Valašském Meziříčí proti celku 
z Choryně. Toto utkání jsme bohužel 
prohráli 1:3. V sobotu 19. 3. 2022 jsme 
odehráli přátelské utkání proti týmu FC 
Dukla Hranice.  I když jsme v tomto utkání 
měli územní převahu, tak bohužel jsme 

nedokázali vstřelit branku a soupeř byl
z protiútoků smrtící. Dukla zvítězila 3:0. 
Nicméně musím podotknout, že obě 
utkání jsme odehráli v nekompletní 
sestavě a pouze s jedním náhradníkem na 
lavičce.

Všem Vám moc děkuji za pozornost a přeji 
Vám hezké prožití jara.

Radim Švábek, trenér TJ Sokol Skalička

Čtvrtek – odjezd v 15:00, ubytování ve srubech

Sobota  – dopoledne termály Kovačovo, oběd, poté krátké zastavení v obci Nemce / nebo další výšlap

Přihlášky: u Patrika – sms: 775 699 620
V případě odhlášení ze zájezdu si odhlašující zařídí náhradu.

Pátek  – výšlap Trangoška – Srdiečko – Kosodrevina – Chopok – Dumbier a zpět přes chatu M.R.Štefánika (16km)

Cena: 1300 Kč/člen/pobyt (1450 Kč/ostatní/pobyt) – platba při přihlášení; dopravu platí Sokol

Neděle  – dopoledne odjezd domů (možnost návštěvy hradu/zámku/jeskyně/muzea)

Strava a cestovní pojištění: individuální (sruby mají kuchyňky)

TJ Sokol Skalička pořádá turistický zájezd do Nízkých Tater 
2.–5. června 2022
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JAK ZATOČIT S ODPADKY

Milí občané,

třídění odpadů se v posledních letech stalo 
nutností pro každou domácnost. Pokud 
nám záleží na našem životním prostředí, na 
přírodě a na tom, co zde zanecháme jako 
"dědictví" pro naše děti,  vnoučata
a pravnoučata, zajímáme se o tuto témati-
ku a není nám tento problém lhostejný. 
Abychom vám toto téma trochu přiblížili, 
rozhodli jsme se, že se tomuto tématu 
budeme věnovat ve všech letošních číslech 
Zpravodaje a budeme se vám snažit přinést 
zajímavé a praktické informace, které vám 
tuto problematiku pomůžou nejen pocho-
pit, ale také praktikovat.

JAK ZACHÁZET S ODPADKY DOMA

Když už se některým odpadům nevyhnete, 
zkuste jim dát ještě šanci tříděním.

Recyklace – to je způsob zpracování 
vhodných druhů odpadků na surovinu pro 
výrobu nových produktů. Tento pojem už 
snad zná každé malé dítě, ve třídění jsme
v Evropě ti lepší, přesto je mnoho těch, co 
doma netřídí vůbec nebo opakují v třídění 
stále stejné chyby. Přitom je to vcelku 
jednoduché a logické.

ODPADKY JAKO ZDROJ

Jistě! Průměrně asi 75 %odpadků, které 
vyprodukuje běžná domácnost, se dá 
vytřídit a zpracovaný odpad pak znovu 
využít jako surovina pro výrobu nových 
produktů. Zbylých 25 % tvoří převážně 
kombinované materiály, které od sebe 
nelze oddělit (například C/PAP nebo 
C/PP).Některé druhy odpadků se dají 
recyklovat několikrát, třeba polystyren 
nebo sklo bez příměsí (to lze při udržené 
formě recyklovat do nekonečna), nápojové 
kartony lze zaserecyklovat jen jednou. Díky 
recyklaci lze omezit výrobu nových obalů, 
produktů, čerpání přírodních zdrojů
a spotřebu energie.

Pokud máte místo, vytvořte si na každou 
složku sběrnou nádobu nebo tašku. Jaké 
složky budete třídit? Mrkněte na kontejne-
ry v okolí vašeho bydliště, na co všechno 
jsou a co všechno se do nich může házet 
(viz informační tabulka). Pozor – o místních 

podmínkách systému sběru tříděného 
odpadu vždy rozhoduje obec, proto se 
způsob třídění místo od místa liší. Pokud 
nemáte na sběrné nádoby doma místo, 
můžete některé skupiny odpadků házet do 
jednoho pytle, u kontejnerů je pak ale 
dotřiďte. V běžném odpadu se mohou 
objevit i baterie. Ty do směsného odpadu 
rozhodně nepatří, jsou plné těžkých kovů
a chemikálií a ty se dají dále využít. Na 
použité baterie si vytvořte malou krabičku 
a čas od času ji vysypte na sběrných mís-
tech. Bývají ve školách, v nákupních 
centrech nebo na poště či obecním úřadu.

KAM CO PATŘÍ

ZAČÍNÁ SE TŘÍDĚNÍM
PŘÍMO DOMA

I když jde obsah kontejnerů ještě na třídicí 
linku, je dobré dodržovat pár základních 
pravidel pro třídění, ať zbytečně proces 
nekomplikujeme a šetříme co nejvíce 
energie na zpracování odpadu.

PLAST

Zpracovává se sortováním, drcením, 
následně tepelným roztavením a formová-
ním. Záleží na čistotě vstupní suroviny.

Následující rady berte s rezervou, zpraco-
vání odpadu se může lišit, proto se vždy 
ještě informujte na místní úrovni. Často si 
však stačí prohlédnout nalepenou popisku 
na nádobě na tříděný odpad.

PAPÍR

Patří sem: noviny, časopisy, knihy bez 
vazby, rozložené papírové/kartonové 
krabice, lepenka, obálky.

Nepatří sem: mastný a silně znečištěný 
plast, PVC (linoleum, kabely, novoplast, 
novodur), bakelit,guma, molitan.

Nepatří sem: mastný papír, plata od 
vajíček, roličky od toaletního papíru, 
termopapír (většina účtenek), hygienický 
papír, křídový nebo pofoliovaný papír, 
kartonové krabice od nápojů.

Značí se PAP, zpracovává se rozmočením na 
vlákno a opětovným zhutněním.

Patří sem: čisté a sešlápnuté PET lahve, 
polystyren (PS),plastové obaly, výrobky
z plastu (hračky, díly, pomůcky), CD, 
mikroten.

Třídit odpad je jednoduché: papír do modrého, plast do žlutého a sklo (podle barvy)
buď do zeleného nebo bílého kontejneru.
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Patří sem: odpady z domácnosti jako 
zbytky a slupky ovoce i zeleniny, pecky
z ovoce, pečivo, vaječné a ořešné skořápky, 
čajové sáčky (bez kovové sponky), kávová 
sedlina, čistý starý papír, lepenka, papírové 
kapesníky, zbytky vlasů a vousů, popel ze 
dřeva, odpady ze zahrady jako větve, tráva, 
listí, piliny apod.

Pokud se na svůj odpad alespoň trochu 
zaměříte, nakonec zjistíte, že odpadu, 
který už nikdo nevyužije a putuje do 
kontejneru, vám zbývá doslova malá 
hrstka.

KOMPOSTOVÁNÍ

Je speciální kategorií zpracování odpadu. 
Bioodpad tvoří asi TŘETINU veškerého 
odpadu, který běžná domácnost vyprodu-
kuje. Přitom jej lze bez zatížení životního 
prostředí skvěle recyklovat – tedy pokud 
bereme rozklad na organické látky,
z kterých nám pak rostou nové potraviny, 
jako recyklaci.

Tedy biologicky rozložitelné komunální 
odpady (BRKO) – pokud nemáte vlastní 
kompost, pak téměř všude již funguje na 
požádání odvoz bioodpadu ve speciálních 
popelnicích. Ten pak putuje do kompostá-
ren, kde se z něj vytváří kvalitní kompost.

Jsou to například velké elektrospotřebiče, 
pneumatiky, velké kovové konstrukce, 
nábytek všeho druhu, koberce, azbest, 
linolea a další krytiny, zbytky chemikálií, 
barev, guma, molitan, zrcadla, termosklo, 
autosklo, porcelán, keramika, stavební 
odpad a další.

Pokud nemáte slepice, čuníka či zahrádku
s kompostem nebo popelnici na bioodpad, 
pořiďte si vermikompostér – chytré 
zařízení,co vám pomůže s rostlinnými 
zbytky z kuchyně. A dá se vyrobit i doma. Je 
to plastová nádoba, kde se o rozklad vašich 
slupek od jablek, zbytků mrkve, cibule, 
brambor... postarají žížaly. Výsledkem je 
vysoce humusní hlína, ideální třeba na 
přesazení kytek v květináči, a takzvaný 
„žížalí čaj“, který je skvělým koncentrova-
ným hnojivem. Dobře postavený vermi-
kompostér nezapáchá, pracuje sám, jen 
jednou za měsíc přehodíte vrstvu hlíny
a nerozloženého materiálu. Sami uvidíte, 
jak se omezí vaše vycházky k popelnicím se 
směsným odpadem. Alternativou je 
kompostovací buben, který jednou za čas 
otočíte pomocí kliky.

Zachovalý textil – ještě použitelné šaty, 
boty, tašky – vhazujte do speciálních 
sběrných kontejnerů na použitý textil. Vše 
se vyčistí a rozdá potřebným prostřednic-
tvím charity.

TEXTIL

Nepatří sem: kosti, maso a kůže, mrtvá těla 
zvířat a jejich exkrementy, omáčky, poma-
zánky, vařené těstoviny a jedlé oleje.

I ten může mít svůj kontejner. Po rozebrání 
se recyklují různé části elektroodpadu
– především cenné kovy, plasty, sklo a další 
materiály. Do kontejneru se (pokud to 
informační cedulka neříká jinak) třídí 
veškeré drobné spotřebiče a elektronika 
jako sluchátka, přehrávače, rádia, kuchyň-
ské roboty, elektrospotřebiče z dílny, ale ne 
baterie.

Zpracovává se poškozený textil na izolační 
materiály (před vhozením do kontejneru si 
ověřte na informační cedulce, jinak patří 
poškozený textil do komunálního odpadu).

ELEKTROODPAD

CO DO SBĚRNÉHO DVORA

BIOODPAD

Obecně platí, že pokud se odpad nevejde 
do otvorů v popelnici či kontejneru nebo 
pokud na něj kontejner není k dispozici, 
patří do sběrného dvora.

KOMPOSTUJTE

Nepatří sem: varné sklo, zrcadla, porcelán, 

Pokud kontejner v dosahu nemáte, veškerý 
kov (hliník, železo, ocel…) patří do sběrné-
ho dvora!

NÁPOJOVÉ KARTONY

KOV

Patří sem: tabulové sklo, lahve z čirého/ba-
revného skla, skleněné nádobí, vázy, lustry.

Zpracovává se tříděním, drcením, separací, 
čištěním a tepelným roztavením. Na čistotě 
a nálepkách příliš nezáleží. Na sklo bývají 
dva druhy kontejnerů – zelený na barevné 
sklo a bílý na sklo čiré. Některé kontejnery 
jsou schopné přijmout i nádoby s kovovým 
víčkem – zkontrolujte na nálepce na 
kontejneru.

Patří sem: vypláchnutý a řádně sešlápnutý 
obal od džusů, vína, mléka a mléčných 
výrobků bez plastového víčka.

Nepatří sem: „měkké“ obaly od kávy
a jiných sypkých potravin, kartonové/papí-
rové krabice.

keramika, autosklo, drátěné sklo, skelná 
vata.

SKLO

Zpracovává se tvrzený papír rozmočením 
na celulózová vlákna (záleží na čistotě), 
nebo se karton rozdrtí a tepelně slisuje na 
desky. Jde o vrstvené papírové obaly 
většinou v kombinaci s plastovou či hliníko-
vou fólií. Je to jediný produkt z více druhů 
materiálů, který se dá recyklovat.

Zpracovávají se různé druhy kovů tepelně 
tavením na výrobu nových produktů, slitin. 
Pro třídění do kontejneru na kov se řiďte 
především informační cedulkou na kontej-
neru. Sbírají se především kovové obaly 
jako plechovky od potravin, nápojové 
plechovky, kovová víčka (i ta hliníková od 
jogurtů), nádoby od kosmetiky apod. 
Odpad by neměl být výrazně znečištěný.

Čerpáno z brožury Ukliďme Česko,
Jak zatočit s odpadky
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VESNICE ROKU
Olomouckého kraje 2011

Prosím přineste Vaše nebezpečné odpady ke svozovému vozidlu

ZÁŘIVKY, VÝBOJKY, VEŠKERÉ ELEKTROZAŘÍZENÍ A ELEKTROSPOTŘEBIČE, VELKOOBJEMNÝ ODPAD

PROSÍME, PŘINESTE SVÉ VYTŘÍDĚNÉ NEBEZPEČNÉ ODPADY
AŽ KE SBĚRNÉMU VOZU,

NEODKLÁDEJTE JE NA SBĚRNÉM MÍSTĚ
PŘED PŘÍJEZDEM SBĚRNÉHO VOZU !!!

SBĚR NEBEZPEČNÉHO ODPADU
9. 4. 2022

 
  

Obec: SKALIČKA  Příjezd vozidla: 10:30   Odjezd vozidla: 11:30

Zároveň s nebezpečným odpadem bude probíhat i sběr velkoobjemného odpadu. 

MALÝ KVÍZ NA ZÁVĚR

b) Nepropustí vodu ani vzduch, je to 
skvělý izolátor.

Recyklovat lze sklo bez příměsí

b) až pětkrát, pokud je čiré

Pravděpodobně nikdy se v přírodě 
samovolně nerozloží

b) plechovka

a) Odolnost, tvárnost, univerzálnost, 
cena.

b) medúzy

Co je největší přínos plastů pro 
člověka?

c) Plasty jsou vyráběné z bnovitelných 
zdrojů.

a) jednou

c) donekonečna

a) karton

c) polystyren

Plovoucí průhledné pytlíky připomína-
jí mořským želvám jejich potravu. Tou 
jsou
a) sépie

c) ryby – platýzi

Co je největším rizikem pro mořského 
ptáka, který se láduje plastovými 
kousky?

b) Ostré hrany kusů plastů jim způsobují 
bolest a nemají pak chuť do života.
c) Plasty se v tělech ptáků kumulují
a „nacpaní“ ptáci jsou nemotorní
v letu a často bourají.

a) Plasty nejsou výživově hodnotné, 
kousky se v těle hromadí a pták nakonec 
hyne hladem a vyčerpáním.

Svou ekologickou stopu značně zvýším, 
pokud

b) Budu kupovat uzeniny, ty déle vydrží.

Co je to vermikompostér?

Průměrný každoroční nárůst produkce 
odpadu v ČR byl za posledních 10 let 
zhruba

a) Budu si dělat před nákupem seznam 
potravin a koupím jen tolik netrvanli-
vých potravin, kolik stihnu reálně 
spotřebovat.

a) 20 %

a) poletím na dovolenou letadlem

c) pokud půjdu na dovolenou pěšky

b) 1,5 %
c) 5 %

b) Zavolám na obec, kde akci nahlásím, 
obvolám známé a pak vytipuji lokalitu.

b) pokud se naučím správně třídit

Jak nejlépe předejdu tomu, abych 
nemusel vyhazovat prošlé a plesnivé 
jídlo z ledničky?

Pokud budu chtít uspořádat dobrovol-
nický úklid, můj správný postup bude 
následující:

c) Vytipuji lokalitu, obvolám známé, 
zavolám na obec, kde akci nahlásím.

c) Soustava nádob, ve kterých žížaly 
pomáhají likvidovat zbytky z kuchyně.

a) Zemědělský stroj, který připraví půdu 
na poli na osetí.

a) Obvolám známé, zavolám na obec, 
kde akci nahlásím, vytipuji si místo.

b) Nástroj na kompost, kterým se zetlelá 
hmota přehazuje a zároveň pro-
vzdušňuje.

c) Navařím si dopředu několik jídel.

Řešení kvízu naleznete na stránkách www.UklidmeCesko.cz/souteze


